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کوتاه اقتصادی

سخنرانی
افزایش قیمت بلیت قطارهای رجاء مدیرعامل جدید شرکت رجاء 

پیشنهاد کرد

به منظور بزرگداشت قیام

 حضرت اباعبدالله الحسین)ع(
 از ش��ب یازدهم محرم تا ش��ب بیستم بعد از اقامه نماز مغرب 
و عشا دانشمند گرامی حجت الاسلام والمسلمین فرقانی 
خراسانی در مسجد جامع امام رضا)ع( واقع در خیابان شهید 

رجایی میدان بهشت هجده متری تختی افاضه می فرماید.

بهشتی- امام جماعت مسجد امام رضا)ع(

* سامانه نظارت بر تعاونی  های مسکن مهر به منظور تعیین سهم این 
تعاونی  ها از ساخت و ساز کل کشور راه اندازی شد. به گزارش ایسنا، با 
راه اندازی این سامانه، امکان تهیه و ارائه گزارش عملکرد شرکت های 
تعاونی مس��کن و همچنین تعیین میزان سهم این دسته تعاونی ها از 
ساخت و ساز کل کشور امکانپذیر می شود. کاربران تعاونی می توانند 
به نش��انی اینترنتی nezaratmehr.mcls.gov.ir مراجعه و از نام 
کاربری و رمز عبور مربوط به سامانه نظارت بر تعاونی ها استفاده کنند.

* اطلاع�ات اولیه گمرک کره جنوبی در روز جمعه نش�ان داد 
سئول ماه گذشته 420 هزار و 402 تن یا روزانه 99 هزار و 405 
بشکه نفت از ایران خریداری کرده است که این میزان نسبت 
به ماه سپتامبر بیش از یک چهارم کاهش یافته و نسبت به سال 

گذشته نصف شده است.
* مدیرعامل ش��رکت فرودگاه ها گفت: زمینه س��رمایه  گذاری بخش 
خصوصی برای توسعه زیرساخت ها و اجزای فرودگاهی نظیر پارکینگ 
خودرو، هتل فرودگاهی، ترمینال بار و هندلینگ بار و مس��افر فراهم 
اس��ت. محمود رسولی نژاد در گفت وگو با فارس درباره سرمایه  گذاری 
بخ��ش خصوص��ی در فرودگاه های کش��ور اظهار داش��ت: ش��رکت 
فرودگاه های کشور یک شرکت درآمد - هزینه ای است و از اعتبارات 
عمومی دولت اس��تفاده نمی کند بنابراین زمینه های استقبال بخش 
خصوصی از سرمایه گذاری در فرودگاه ها مهیا شده است. وی با تاکید 
بر اینکه سرمایه گذاری بخش خصوصی به رشد صنعت فرودگاهی کشور 
می انجامد، یادآور شد: شرکت فرودگاه های کشور سالانه فراخوان هایی 
برای جذب س��رمایه گذار خصوصی دارد تا حضور بخش خصوصی در 

فرود گاه ها هر چه بیشتر شود.
* هیئ�ت صندوق بین المللی پول پس از بازدید از ایران اعلام 
کرد که این نهاد بین ا لمللی در نظر دارد تا برای نخس�تین بار 
در 2 سال اخیر ارزیابی منظمی از اقتصاد ایران در اوایل سال 
آینده ارائه دهد. به گزارش فارس به نقل از رویترز، این هیات 
از 29 اکتبر تا 7 نوامبر  )آبان( برای بررس�ی توسعه اقتصادی 
ایران به این کشور سفر کرده بودند، فرصتی برای گفت وگو با 
مقامات ایران در مورد سیاست های اقتصادی و اصلاحات آنها 
یافتند. بر اس�اس این گزارش؛ این هیئت مذاکراتی با مقامات 
ارش�د بانک مرکزی و دولت ایران به علاوه موسس�ات مالی و 
جامعه بازرگانی ایران داش�ته اند. این گفت وگوها بر لزوم حل 
تورم بالای ایران و بازیابی رشد اقتصادی و آغاز سیاست های 
بلندمدت و مقابله با چالش های ساختاری اقتصاد ایران تمرکز 

داشته است.

عمران  کمیسیون  اعضای 
مجلس تاکید کردند جزئیات 
طرح دول�ت یازده�م درباره 

مسکن مشخص نیست.
محمد فیروزی عضو کمیسیون 
عمران در گفت وگو با فارس و در 
پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا 
دولت با توجه به اینکه سیاستش 
را در زمین��ه تامی��ن مس��کن بر 
»مسکن اجتماعی« گذشته ابعاد و 
چارچوبی برای این طرح مشخص 
کرده است، گفت: در قانون اساسی 
در خصوص تامین مسکن، دولت 
مکلف به برنامه ریزی است و تامین 
مس��کن یک وظیفه برای دولت 

محسوب می شود.
وی اضافه کرد: دولت گذشته 
تامین مسکن را با عنوان »مسکن 
مهر« نامگ��ذاری کرد تا عرضه و 
تقاضا ش��کل مناسب تری بگیرد. 
هدف از طرح مس��کن مهر تامین 
مس��کن برای اقش��ار متوسط و 
پایین تر از متوسط بود به طوری 
که برای دسترسی آسانتر این افراد 
به مسکن حتی هزینه زمین هم 

توسط آنها پرداخت نشود.
عضو کمیسیون عمران اظهار 
داشت: در این راستا آقای آخوندی 
وزیر راه و شهرس��ازی هم خود را 
مکل��ف به برآورده کردن تعهدات 
دولت قبل در مورد مس��کن مهر 
می داند اما در عین حال نسبت به 
تامین مسکن دارای رویکرد جدید 
تحت عنوان »مسکن اجتماعی« 

است.
گف��ت: در خصوص  فیروزی 
مس��کن اجتماعی بحث صندوق 
پس انداز مس��کن مطرح شده به 
طوری که سپرده گذار 5 یا 6 برابر 
س��پرده خود را از بانک وام بگیرد 
ک��ه البته در ای��ن خصوص هنوز 
راهکار روش��نی توسط وزارتخانه 

ابلاغ نشده است.
وی اف��زود: در جلس��ه ای که 
بین اعضای کمیس��یون عمران و 
وزارتخانه راه و شهرسازی برگزار 

شد طرح مسکن اجتماعی مطرح 
ش��د اما در خصوص جزئیات آن 
و اینک��ه این طرح چ��ه راهکار و 
رویکردی برای تامین مسکن دارد 

موضوع خاصی گفته نشد.
عضو کمیس��یون عم��ران در 
پاسخ به سوالی در مورد اینکه آیا 
تغییر سیاست دولت در خصوص 
تامین مس��کن کار درستی است، 
گفت: »مسکن مهر« طرح عظیم 
و بزرگ��ی بوده که در ش��هرها و 
روس��تاهای مختلف کشور انجام 
شده اما خالی از اشکال نبود. ولی 
اینک��ه کل طرح زیر س��وال برود 
و رویک��رد دولت قب��ل در زمینه 
تامین مس��کن اشتباه تلقی شود 

واقعا اجحاف است.
وی افزود: در خصوص تامین 
مسکن باید یک کارشناسی دقیقی 
انجام ش��ود ت��ا عرض��ه و تقاضا 
متناسب ش��ود و افراد کم درآمد 
هم بتوانند صاحب مسکن شوند.

عض��و کمیس��یون اقتصادی 
اظهار داش��ت: متاس��فانه وزرای 
دیگر هم در این خصوص دخالت 
می کنند و به تضعیف وزارت راه و 
شهرسازی می پردازند که این کار 

پس��ندیده نیست و در جامعه هم 
بازتاب خوبی ندارد.

وی در پاسخ به این سوال که 
بهترین ش��یوه برای ایفای نقش 
دولت در تامین مس��کن ش��یوه 
مداخله مس��تقیم )مسکن مهر( 
یا مداخله غیرمستقیم )پرداخت 
وام( است، گفت: اصل قضیه تهیه 
مس��کن برای اقش��ار آسیب پذیر 
جامعه است لذا تناسب بین عرضه 
و تقاضا باید به صورتی باش��د که 
مش��کلی در بازار م مسکن ایجاد 

نشود.
عضو کمیسیون عمران اظهار 
داش��ت: رویکرد دولت در زمینه 
تامین مس��کن باید تبیین ش��ود 
ن��ه اینکه بدون کار کارشناس��ی، 
گذشته بطور کامل از بین برود و 

طرح جدیدی ارائه شود.
فیروزی گفت: بخش مسکن 
بخش عظیمی است و باید از بخش 
خصوصی، دولتی و کارشناس��ان 
نظرخواه��ی جامعی انجام ش��ود 
تا کس��انی که مدعی هستند که 
مس��کن مهر به اقتصاد آس��یب 
رسانده است نظرات خود را بیان 
کنند و مانع از تکرار اشتباهات در 

آینده شوند.
هشدار

 نسبت به گرانی مسکن
علیرضا خس��روی عضو دیگر 
کمیس��یون عمران مجلس هم با 
اش��اره به اهمیت تولید سالانه 2 
میلیون مس��کن گفت: اگر تغییر 
سیاست دولت در خصوص تامین 
مس��کن باعث ش��ود س��الانه 2 
میلیون مسکن تولید شود کاری 
درس��ت در غیر این صورت کاری 

اشتباه است.
وی افزود: اگر دولت در تغییر 
رویکردش نسبت به تامین مسکن 
با کاهش تولید مواجه شود مطمئنا 
در کوتاه مدت در بخش مس��کن 
هم��ه چیز ب��ه هم می ری��زد و با 
زلزله ای شدید به نام گرانی قیمت 

مسکن مواجه می شویم.
وی اف��زود: دولت فعلی برای 
تامین مس��کن قصد انجام طرح 
دیگ��ری دارد ک��ه تفاوت هایی با 
مس��کن مهر دارد ب��ه طوری که 
در جلس��ه مش��ترک بین دولت 
و کمیس��یون عم��ران از س��وی 
کمیس��یون عم��ران تذکراتی به 
دولت مبنی بر اینکه باید در زمینه 

تامین مس��کن در راستای قانون 
عمل کند، داده شد.

خسروی در پاسخ به این سوال 
که تفاوت بین طرح »مسکن مهر« 
و »مس��کن اجتماعی« چیست، 
گفت: در مسکن اجتماعی دولت 
قص��د دارد تا متقاضی مس��کن 
س��پرده ای را در بان��ک بگذارد و 
پس از گذش��ت مدتی و با کمک 
بانک نهایتا س��پرده گذار صاحب 

خانه شود.
دول��ت  هن��وز  اف��زود:  وی 
برای طرح »مس��کن اجتماعی« 
چارچوب و مسیر مشخصی ارائه 
نکرده و دارای ابهام است و حتی 
نتوانس��ته اند کمیسیون عمران را 

بابت این طرح راضی کنند.
عضو کمیسیون عمران تصریح 
کرد: تاکید کمیسیون عمران در 
زمینه تامین مس��کن ب��ر قانونی 
بودن ط��رح و ادامه قانون بوده و 
اینکه دول��ت با هر ایده ای، نهایتا 
باید در راستای قانون حرکت کند.
وی بهترین شیوه برای ایفای 
نق��ش دولت در بازار مس��کن را 
مدیریت دانست و بیان داشت: در 
هر کاری که دولت به طور مستقیم 
وارد شده کار خراب تر شده است 
بنابراین بهترین شیوه مدیریت و 
سپردن امور به دست مردم است.
خس��روی در پاسخ به سوالی 
مبنی بر اینکه طرحی در خصوص 
افزایش وام مسکن مطرح است در 
صورتی که این طرح اجرا ش��ود 
تاثیرش بر قیمت مسکن چیست، 
گفت: قطعا ب��ا افزایش مبلغ وام 
قیمت مس��کن بالا م��ی رود. وام 
بای��د دس��ت تولیدکننده باش��د 
نه واس��طه ها، باید ب��ا حمایت از 
انبوه س��ازان وام ها در اختیارشان 
قرار گیرد و همچنین یک ضمانت 
اجرایی وجود داش��ته باشد و بعد 
در اختیار مصرف کننده قرار گیرد 
وگرنه با پرداخ��ت این نوع وام ها 
حتما افزای��ش قیمت  در بخش 

مسکن بوجود می آید.

نمایندگان مجلس:

جزئیات طرح دولت 
درباره مسکن مشخص نیست

وزیر نی�رو از احتم�ال گران 
ش�دن قیمت آب و برق در سال 

جاری خبر داد.
حمید چیت چیان افزود: احتمال 
افزای��ش قیمت آب و برق در س��ال 
جاری وجود دارد، چون هیچ مؤسسه 
اقتصادی با دریافت یک سوم هزینه ها، 

قادر به ادامه کار نخواهد بود.
وزیر نیرو با بیان اینکه این موضوع 
باید در بودجه س��الانه، پیش بینی و 
به وزارت نیرو پرداخت ش��ود، اظهار 
داش��ت: اگر هزینه تمام ش��ده برای 
تامین خدم��ات آب و برق به وزارت 
نیرو پرداخت نش��ود، موجب کاهش 

خدمات رسانی به مردم خواهد شد.
وی ادام��ه داد: در قانون بودجه 
امس��ال درباره افزایش قیمت آب و 
برق پیش بینی هایی ش��ده و مجلس 
به دولت اجازه داده اس��ت که تعرفه 
آب و برق در سال جاری اصلاح شود 
اما هنوز اقدامی در این زمینه صورت 
نگرفته است.وزیر نیرو افزود: افزایش 
قیمت آب و برق در دولت در دس��ت 
بررس��ی اس��ت و اگر دول��ت در این 
زمینه به نتیجه ای برسد، اطلاع رسانی 

خواهد کرد.
چیت چیان همچنین در دیدار با 
استاندار و نمایندگان مردم کرمان در 
مجلس ش��ورای اسلامی، با بیان این 
مطلب که بخ��ش خصوصی چندان 
ب��ا دولت همراه نیس��ت، گف��ت: اما 
وزارت نیرو حاضر است برای تشویق 
وحمایت از بخ��ش خصوصی از این 

بخش آب خریداری کند.
وزیر نیرو گفت:  در پروژه انتقال 
آب از خلیج ف��ارس و دری��ای عمان 
ب��ه ف��لات مرک��زی، چنانچه بخش 
خصوص��ی در این پروژه 100 درصد 
س��رمایه گذاری کن��د، وزارت نی��رو 
حاضر است آب مورد نیاز متقاضیان 
در طول مسیر را از بخش خصوصی 

خریداری کند.
وزیر نیرو با بیان اینکه، در تدوین 

بودجه سال 93 آب و برق کشور، نیاز 
به همراهی بیشتر نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی اس��ت، در خصوص 
حضور کمرنگ سرمایه گذاران بخش 
خصوص��ی در پروژه های وزارت نیرو 
گفت: بخش خصوصی در دستگاه های 
دولتی مانند صنعت و معدن می تواند 
س��رمایه گذاری کند زیرا محصولات 
تولیدی مانند مس، آهن و فولاد را به 
قیمت جهانی به فروش می رس��اند و 
این راه منبع درآمدی برای آنهاست 
در حالیک��ه وزارت نی��رو آب و برق 
تولیدی را به قیمت یک سوم هزینه 
تمام شده به متقاضیان عرضه می کند.
وی ادام��ه داد: وزارت نی��رو در 
بخ��ش برق نیز حاض��ر به همکاری، 
کمک و مساعدت به بخش خصوصی 
است و برای حمایت و تشویق بیشتر 
این بخش به منظور حضور فعالتر در 
پروژه های صنعت برق، آمادگی دارد 
برق مازاد بر مصرف بخش خصوصی 
را در بازار برق کشور با دو برابر قیمت 

عرضه شده از آنها خریداری کند.
وزیر نیرو تاکید کرد: در خصوص 
اح��داث نیروگاه های جدید با بخش 
خصوصی، حداکثر فرآیند کاری یک 
ماه خواهد بود و در این مدت چنانچه 
بخش خصوصی شرایط لازم را داشته 
باشد مجوز تاسیس نیروگاه را دریافت 
خواهد کرد و در غیر این صورت برای 
عدم صدور مجوز بایستی با مستندات 

و دلایل منطقی به وی تفهیم شود.

وزیر نیرو خبر داد
احتمال گران شدن قیمت آب و برق

 در سال جاری

تولید برخی خودروها تا سال 94متوقف می شود
معاون نظارت بر اجرای اس�تاندارد س�ازمان 
ملی استاندارد گفت: برخی از خودروهای تولیدی 

باید تا سال 94 از رده تولید خارج شوند.
بهادر کاظمی در گفت وگو با فارس در مورد اجرای 
قان��ون ارتقاء کیفیت خ��ودرو و طراحی پلت فرم های 
جدید اظهار داش��ت: طبق این قانون، باید به س��مت 

تغییر پلت فرم خودروهای داخلی حرکت کنیم.
وی با بیان اینکه در حال حاضر برخی خودروهای 
داخلی قابلیت ارتقاء کیفیت را ندارند، گفت: پلت فرم 
برخی خودروها به 4 یا 5 دهه قبل تعلق دارد و امکان 

افزایش کیفیت آنها وجود ندارد.
کاظمی تاکید کرد: این نوع خودروها تا یک سقف 
محدود می توانند کیفیت را افزایش دهند و برای عبور 
از این سقف باید به سمت طراحی پلت فرم های جدید 

حرکت کنیم که تولید خودروهای جدید مورد تقاضای 
مردم نیز هست.

وی ب��ا بی��ان اینکه موضوع قان��ون ارتقاء کیفیت 
خودروها در شورای سیاس��ت گذاری خودرو در حال 
بررس��ی اس��ت، گفت: با جمع بندی در این خصوص، 
خودروس��ازان باید برای طراح��ی پلت فرم های جدید 

اقدام کنند.
وی ادام��ه داد: طبق قانون، روی هر پلت فرم نباید 
بیش��تر از 5 س��ال تولی��د خودرو ص��ورت گیرد ولی 

متاسفانه این موضوع اجرایی نشده است.
معاون سازمان استاندارد افزود: قانون ارتقاء کیفیت 
خودرو سال 89 ابلاغ شده و در سال 94 باید بخشی 
از خودروهایی که در حال حاضر تولید می شود، از رده 

تولید خارج شود.

فائو در جدیدترین گزارش 
خود از افزایش واردات گوشت 
و لبنیات ایران در سال جاری 

میلادی خبر داد.
به گ��زارش فارس، س��ازمان 
جهان��ی خواروب��ار و کش��اورزی 
)فائ��و( در جدیدتری��ن گزارش از 
سری گزارش های خود موسوم به 
»گزارش چش��م انداز جهانی غذا« 
به بررس��ی میزان تولید، صادرات 
و واردات و ب��ه طور کلی وضعیت 
محصولات غذایی و کشاورزی در 

ایران پرداخته است.
براس��اس گزارش چش��م انداز 
غذایی فائو، گوشت تولیدی ایران 
در سال جاری با افزایش 38 هزار 
تنی نس��بت به س��ال قبل مواجه 
شده اس��ت. براساس این گزارش، 
در س��ال جاری می��لادی 2/273 
میلیون تن انواع گوش��ت در ایران 
تولید شده اس��ت که این رقم در 
سال گذشته برابر با 2/235 میلیون 

تن بوده است.
کل مصرف گوش��ت در ایران 
طی سال گذشته 2/375 میلیون 
ت��ن و این رقم برای س��ال جاری 
2/462 میلی��ون تن اعلام ش��ده 
اس��ت. واردات ای��ن محصول در 
سال 2013 نسبت به سال گذشته 
افزای��ش یافت��ه و 228 هزار تن 
عنوان ش��ده است. میزان گوشت 
واردات��ی ای��ران در س��ال 2012 
نی��ز حدود 167 ه��زار تن برآورد 

شده است.
فائو همچنین صادرات گوشت 
ایران در س��ال جاری را 39 هزار 
تن تخمین زده اس��ت که نسبت 
به 27هزار تن در س��ال 2012 از 

افزایش برخوردار بوده است.
به گزارش این نهاد بین المللی، 
میزان گوشت تولیدی در جهان در 
س��ال 2013 بالغ بر 308 میلیون 
تن برآورد ش��ده اس��ت که بیش 
از 188 میلی��ون تن آن محصول 
کشورهای در حال توسعه و بیش 
از 120 میلی��ون ت��ن آن تولی��د 
کش��ورهای توس��عه یافته عنوان 

شده است.
به نوشته این گزارش، چین با 
تولید 84 میلیون تن، بزرگ ترین 
تولید کننده گوشت در جهان است. 
اتحادی��ه اروپا با 45 میلیون تن و 
آمریکا با 42/5 میلیون تن دومین 
و س��ومین تولید کنندگان بزرگ 

گوشت جهان هستند.
س��ازمان جهان��ی خواروبار و 
کش��اورزی همچنی��ن اعلام کرد: 
ایران در س��ال ج��اری میلادی 7 
میلی��ون و 900 هزار تن ش��یر و 
محصولات لبنی تولید کرده است.

در این گزارش آمده است: در 

سال 2013 در جهان بالغ بر 780 
میلیون تن شیر و محصولات لبنی 
تولید شده است که 404 میلیون 
تن تولید کشورهای در حال توسعه 
و بیش از 376 میلیون تن آن تولید 
کشورهای توسعه یافته بوده است.

ارقام فوق نش��ان دهنده سهم 
یک درصدی ایران در تولید لبنیات 

جهان است.
براس��اس گزارش چش��م انداز 
جهانی غذا این س��ازمان، ایران در 
س��ال جاری میلادی 7 میلیون و 
900 هزار تن ش��یر و محصولات 
لبنی تولید کرده است که نسبت به 
سال گذشته 200 هزار تن افزایش 

را نشان می دهد.
همچنین می��زان واردات این 
محصولات در س��ال جاری 582 
ه��زار تن و میزان ص��ادرات 299 

هزار تن تخمین زده شده است.
ص��ادرات  اس��اس،  برای��ن 
محص��ولات لبنی ایران 316 هزار 
تن نس��بت به سال 2012 کاهش 

داش��ته اما واردات 181 هزار تن 
افزایش داشته است. ایران در سال 
گذشته 401 هزار تن فرآورده لبنی 

از خارج وارد کرده است.
س��ازمان جهان��ی خواروبار و 
کشاورزی، پنج تولید کننده بزرگ 
ش��یر و محصولات لبنی در جهان 
را به ترتیب اتحادیه اروپا با 156، 
هند ب��ا 141، آمریکا با 92، چین 
با 48 و پاکس��تان ب��ا 39 میلیون 
تن معرفی کرده اس��ت. براساس 
این گزارش، کشورهای آسیایی و 
آمریکای لاتین و کشورهای جزایر 
واقع در دریای کاراییب بیشترین 

افزایش تولید را خواهند داشت.
فائو همچنین پیش بینی کرده 
است: تجارت جهانی فرآورده های 
لبنی با 0/9 درصد کاهش در سال 
جاری ب��ه 53 میلیون تن خواهد 
رس��ید که این رقم ب��ه میانگین 
افزای��ش 7 درص��دی تجارت این 
محصول در 4 سال گذشته مقایسه 

شده است.

سازمان خواروبار جهانی اعلام 
کرده اس��ت در سال 2013، آسیا 
همچنان بازار اصلی برای تولیدات 
لبن��ی خواهد ماند براین اس��اس 
حدود 55 درص��د واردات دنیا در 
این قاره است و به دنبال آن آفریقا 
15 درصد واردات محصولات لبنی 

را دارد.
فائو گ��زارش داده اس��ت، در 
سال 2013 تقاضای قابل توجهی 
از کشور چین، جمهوری اسلامی 
ایران، سنگاپور و پاکستان انتظار 
می رود و آس��یا، امارات، عربستان 
سعودی، اندونزی، ژاپن، فیلیپین، 
مال��زی، ویتنام و تایلن��د بعنوان 
بازاره��ای مهم خواهن��د ماند اما 
سطح وارداتشان تغییر محسوسی 
نخواهد داش��ت و در برخی موارد 

احتمال کاهش هم وجود دارد.
فائ��و همچنین گ��زارش داده 
اس��ت: در آفریقا، احتمال کاهش 
واردات فرآورده های لبنی به دلیل 
افزایش قیمت جهانی، خواهد بود، 
وارد کنن��دگان اصلی محصولات 
لبن��ی مانند کش��ورهای نیجریه، 
لیب��ی و آفریقای جنوب��ی هم از 
افزای��ش قیم��ت جهان��ی متأثر 

می شوند.
در آمریکای لاتین و کشورهای 
واقع در جزایر دریای کارائیب نیز 
چند کشور ش��امل ونزوئلا، کوبا، 
کلمبیا، برزیل و پ��رو وارد کننده 

اصلی شیر خشک خواهند بود.
س��ازمان خوار و ب��ار جهانی 
همچنین پیش بینی کرده اس��ت، 
واردات روس��یه به دلیل تحریک 
تقاض��ا ب��رای واردات کره افزایش 

می یابد.

فائو: واردات گوشت و لبنیات ایران افزایش یافته است

ن  گا ین�د نما ز  ا یک�ی 
مجلس ش�ورای  اقتصاددان 
اسلامی گفت: اراده ای در نفت 
ب�رای اس�تفاده از تجهیزات 

داخلی نیست.
به گزارش ایسنا، الیاس نادران 
در دومی��ن نشس��ت تخصصی 
همای��ش مل��ی نفت و توس��عه 
اقتصادی با موضوع نهادها، نفت 
و توسعه با اش��اره به این که در 
یک س��ده اخیر نفت بیش��ترین 
نقش را در ساختارها داشته است، 
گفت: وجه بارز این نهادها اتکا به 
درآمدهای س��هل الوصول نفت و 
هزینه های پایین استخراج نفت 
اس��ت که در این کش��ورها یک 
اقتصاد رانتی را شکل داده است.
وی افزود: اولین و مهمترین 
عارض��ه نهاده��ای مبتن��ی ب��ر 
خام فروش��ی و درآمدهای نفتی 
این اس��ت که پاس��خگویی را از 
نهادهای مسئول بگیرد؛ به طوری 
که نهادهای حاکمیتی مانند قوه 
مجری��ه، قضائیه و مقننه خود را 
ملزم به پاسخگویی به مردم عامه 

نمی دانند.
او با بیان این که اقتصاد نفتی 
نهادهایی مانند بازار و حتی جامعه 
مدنی - بافت  سیاسی، فرهنگی 
و اجتماعی - را ش��کل می دهد 
اظهار کرد: یعنی این نهادها هم 
مبتنی بر وجود رانت های نفتی، 
اطلاعاتی، سیاسی و شبکه های 
ق��درت و ثروت ش��کل می گیرد 
و هرک��دام از آنها ه��م به دنبال 
گردآوری و برداش��ت سهم خود 

از رانت های نفتی هستند.
عضو هیات علمی دانش��کده 
اقتصاد دانش��گاه تهران با اشاره 
به این که تاکنون نشس��ت های 
زیادی در مورد کاهش وابستگی 
اقتصاد به نفت برگزار ش��ده اما 
توفیق عملیات��ی کردن مبحث 
مطرح ش��ده در این نشس��ت  ها 
تقریبا برابر با صفر اس��ت گفت: 
ش��اهد مثال هم این که رکورد 
نفت در اقتصاد ملی هر روز بیشتر 
می شود آن هم نه به عنوان یک 

ش��بکه فنی و یک نهاد موثر در 
صنعت کشور بلکه به عنوان یک 

جزیره در کنار اقتصاد ملی.
وی گف��ت: حداکثر توقع ما 
این اس��ت که در بودجه بخشی 
ب��ه رابط��ه مالی دول��ت و نفت 
اختصاص یابد ت��ا نتیجه آن در 
نظام اجرایی، قانونگذاری، بازار و 
شبکه صنعتی کشور متبلور شود.

نادران با اشاره به شوک اول 
نفتی گفت: طبق بررسی صورت 
گرفته در س��ال 1377 مشخص 
شد کشورهای صنعتی که با وضع 
مالیات بر واردات و فرآورده های 
نفتی درآمدی 5 برابری نس��بت 
به کش��ورهای صادرکننده نفت 

کسب کردند.
نماینده مجلس شورای  این 
راه ه��ای  م��ورد  در  اس��لامی 
برون رف��ت از ای��ن ش��رایط هم 
توضیح داد: باید رابطه نهادهای 
مبتنی بر نفت و رانت های نفتی 
اصلاح شود که شاید مشکل ترین 
بخش کار در برنامه ریزی توسعه، 
بودجه نویس��ی، قوانین دائمی و 
س��ازوکارهای ب��ازار ا صلاح این 
رابطه باشد. این رابطه  ها هم جز با 
کار کارشناسی فشرده و ابزارهای 

فنی اصلاح نمی شود.
وی ب��ا بیان این که نهادهای 
مبتنی بر رانت نفتی مدل توسعه 
متعادل با خود را ایجاد کرده اند 
توضیح داد: یک رابطه قهری به 
وجود می آید که نهادها بافتشان 
را بر اساس بافت نفت شکل می 
دهند و همین نهادها مدل توسعه 

را شکل می دهند.
او با اظهار این که انش��ای 5 
برنامه پنج س��اله توسعه کشور 
ممکن اس��ت تفاوت هایی با هم 
داشته باشد گفت:  ولی از لحاظ 
آث��اری که ب��ر مدل توس��عه و 
اقتصاد مل��ی داش��ته اند تغییر 
معناداری نیس��ت. به طوری که 
در متغیرهای درون مدل توسعه 
اقتصادی مانند شفافیت فضای 
کار، رش��د اقتصادی، کارآفرینی 
در اقتصاد ملی، حل مش��کلات 

اش��تغال، برون رفت از تورم دو 
رقمی در ده ها سال گذشته تغییر 

معناداری مشاهده نمی شود.
وی تاکی��د ک��رد: اگ��ر این 
همای��ش می خواه��د منجر به 
صحن��ه  در  سیاس��ت گذاری 
برنامه ریزی کش��ور ش��ود لازم 
اس��ت رابطه بی��ن نفت و نهاد و 
نهاد و مدل توسعه را تدوین کند.
ن��ادران گف��ت: زمانی همه 
همت مدی��ران نفت��ی این بود 
که ظرفیت تولیدات نفت و گاز 
کشور را برای حفظ جایگاه کشور 
افزای��ش دهد ب��ه همین دلیل  
تمام س��عی  آن ها این بود که به 
فناوری های خارجی دست یابند 
اما این مدل توس��عه مبتنی بر 
واردات - حتی واردات کالاهای 
س��رمایه ای - ش��رایط را ب��رای 
کشور به  گونه ای رقم می زند که 
هر وقت کشورهای صادرکننده 
اراده کردن��د واردات را متوق��ف 
کنند که این کشور را  با مشکل 

جدی رو به روی کرد.
وی ب��ا تاکی��د ب��ر ای��ن که 
منکر پیشرفتهای صورت گرفته 
در صنع��ت نفت نیس��ت اظهار 
ک��رد: ولی چ��را ش��اهد تفاوت 
در م��دل توس��عه صنعت نفت 
- س��رمایه گذاری در استخراج، 
اکتشاف و بهره برداری - با صنعت 
هس��ته ای هستیم؟ چرا با وجود 
همه محدودیت ها، فشارها و انواع 
اج��زای کنترل ک��ه برای خروج 
مواد اولیه س��اخت سانتریفیوژ و 
چرخه س��وخت هسته ای وجود 
دارد در صنع��ت هس��ته ای ب��ه 
نقطه ای رسیده ایم که مستغنی از 
خارج کشور هستیم؛ به طوری که 
اکنون نسل سوم سانتریفیوژها به 

تولید صنعتی رسیده  است.
این اس��تاد دانش��گاه دلیل 
دستیابی به پیشرفت چشمگیر 
در صنع��ت  هس��ته ای را بومی 
س��ازی دانش آن عن��وان کرد و 
گفت: همه آن چه که برای  این 
صنعت مورد نیاز است در داخل 
س��اخته میشود و حداقل نیاز را 
به خارج از کشور دارد. پس چرا 
در صنعت نفت این گونه نیست؟ 
آیا ساخت داخل تجهیزات مورد 
نیاز اکتش��اف نف��ت پیچیده تر 
از صنعت هس��ته ای اس��ت آیا 
دان��ش فن��ی آن در داخل قابل 
تولید نیست؟ به اعتقاد من اراده 
مدیریت صنعت نفت بر این نبوده 
که استفاده از تجهیزات و دانش 
فنی و بومی سازی آن را در محور 

تصمیمات خود قرار دهد.

الیاس نادران:
اراده ای در نفت برای استفاده از تجهیزات داخلی نیست

شورای پول و اعتبار در آخرین جلسه خود 
مقرر کرد نرخ سود بانکی ثابت بماند.

در یک هزار و یکصد و شصت و هشتمین جلسه 
ش��ورای پ��ول و اعتب��ار و در ادامه جلس��ات قبلی، 
اعضای ش��ورا به بحث و تبادل نظر پیرامون گزارش 
ارائه ش��ده توسط بانک مرکزی درخصوص نرخ های 

سود پرداختند.
در این جلس��ه ش��ورا ضمن تاکید بر لزوم مهار 
تورم، با هدف ثبات بخش��ی به اقتصاد و احیای رشد 
اقتصادی در کشور، مقرر کرد وضعیت کنونی نرخ های 

سود بانکی ادامه یابد.
همچنین شورا موافقت کرد در سال جاری بانک 
مرکزی به منظور کنترل رش��د نقدینگی در راستای 
مهار تورم، اقدام به انتشار اوراق مشارکت کند و در این 
زمینه اختیارات لازم درخصوص تعیین حجم انتشار، 
نرخ سود علی الحساب، سررسید و سایر شرایط مربوطه 

به رئیس کل بانک مرکزی تفویض شد.
به گزارش فارس، رئیس کل بانک مرکزی پیش 

از این بر متناس��ب کردن نرخ س��ود اوراق مشارکت 
با نرخ س��ود سپرده سرمایه گذاری بلندمدت بانک ها 

تاکید کرد.
وی گفت: جهت گیری کلی شورای پول و اعتبار 
عدم افزایش نرخ سود بانکی است اما ترمیم هایی در 
ساختار محصولات بانکی باید انجام شود که یکی از 
آنها اصلاح نرخ سود اوراق مشارکت برای ایجاد تعادل 

در نرخ های موجود سیستم بانکی است.
س��یف تصری��ح ک��رد: هم اکن��ون ن��رخ س��ود 
س��رمایه  گذاری بلندمدت بانک ها بیش از 20 درصد 
است و وقتی اوراق مشارکت منتشر می شود جذابیتی 
ندارد؛ هدف ما از این اقدام ایجاد جذابیت و تعادل در 
نرخ ها اس��ت و به همین دلیل این مسئله در دستور 

کار شورای پول و اعتبار قرار گرفت.
به گفته وی نرخ س��ود تعیین ش��ده برای اوراق 
مشارکت مسلما بیشتر از نرخ سود بانکی نخواهد بود 
زیرا اصل هدف ما تعدیل نرخ و ایجاد تعادل در نرخ 

محصولات بانکی است.

 نرخ سود بانکی با تصویب شورای پول و اعتبار ثابت ماند

مدیر عامل جدید شرکت 
حم�ل و نقل ریل�ی رجاء از 
ارای�ه پیش�نهادات افزایش 
قیمت بلی�ت قطارهای رجاء 
خبر داد و گفت: قیمت بلیت 
قطاره�ای مس�افری رج�اء 
بای�د حداق�ل مطابق س�ایر 
تعیین  شرکت های مسافری 

و یکسان سازی شود.
سیدحسن موس��وی نژاد در 
گفت وگ��و با ایرن��ا تصریح کرد: 
سال گذشته در خصوص افزایش 

قیمت بلی��ت قطاره��ای رجاء 
کم لطفی هایی صورت گرفت که 
امیدواریم این موضوع در س��ال 

جاری جبران شود.
وی س��پس تصری��ح ک��رد: 
چنانچه بخواهیم اقتصاد سالم و 
پویایی داشته باشیم باید قیمت ها 
را بازار تعیین کند، ضمن اینکه، 
قیمت ه��ای تکلیف��ی ب��ه هیچ 
وج��ه به نف��ع مصرف کنندگان 
و مجموع��ه ای ک��ه خدمات را 
ارایه می دهد، نیس��ت که بخش 

حمل ونقل ب��ه ویژه حمل ونقل 
ریل��ی از این موضوع مس��تثنی 

نیست.
موس��وی نژاد که ب��ه تازگی 
ش��رکت  مدیری��ت  تص��دی 
حمل ونق��ل ریل��ی رج��اء را بر 
عهده گرفته به آزادس��ازی نرخ 
بلیت قطارهای مس��افری اشاره 
ک��رد و گفت: افزایش قیمت به 
هیچ عنوان در بحث آزادس��ازی 
نرخ بلیت ها مطرح نیست، بلکه 
با اجرای این موضوع در برخی از 

سرویس ها و مسیرها و در بعضی 
ایام، شاید افزایش قیمت داشته 
باش��یم و در برخی از مس��یرها 
و ای��ام حتی ب��ا قیمت کمتری 

مسافران را جابه جا کنیم.
مدیر عامل شرکت حمل ونقل 
ریلی رجاء سپس تصریح کرد: در 
بازار رقابتی به طور قطع قیمت ها 

متعادل تر خواهد بود.
وی درب��اره دریاف��ت ح��ق 
دسترسی از قطارهای مسافری 
نی��ز گف��ت: حق دسترس��ی از 

ابتدا برای بخش ریلی مسافری 
دریاف��ت نش��ده و مدیرعام��ل 
راه آهن جمهوری اسلامی ایران 
نیز به تازگی اعلام کرد که حق 
دسترسی همچنان برای بخش 

مسافری دریافت نمی شود.
همچنی��ن  د  موس��وی نژا
در خص��وص نوس��ازی ناوگان 
حمل ونقل ریلی اظهار داش��ت: 
س��رمایه گذاری هایی در جهت 
توس��عه حمل ونق��ل ریلی رجا 
انجام می ش��ود که بخش��ی از 

آن وارد س��رویس شده و بخش 
دیگری در حال ورود به سرویس 

است.
وی با اشاره به اینکه، واگن های 
ترنس��ت و واگن ه��ای دیگری 
خریداری شده و امیدواریم هرچه 
زودتر  در س��رویس قرار گیرد، 
اظهار داشت: برخی از واگن های 
موج��ود هم نیاز به بازس��ازی و 
تغییرات اساسی دارد که حتماً 
با مش��خصات بهتری در اختیار 

مردم قرار می گیرد.

رئیس سازمان امور مالیاتی کشور رقم معوقات مالیاتی را 10 هزار 
میلیارد تومان اعلام کرد.

علی عس��کری در گفت وگو با مهر، همچنین گفت: رش��د درآمدهای 
مالیات��ی در س��ال 90 و 91 به ترتی��ب 36  و 17 درصد بود، این در حالی 
است که در سال جاری نیز درآمدهای مالیاتی رشد مناسبی را داشته است.
رئی��س س��ازمان ام��ور مالیاتی کش��ور با تاکی��د بر این ک��ه دقت بر 
رس��یدگی های مالیاتی افزایش یافته است، تصریح کرد: اطلاعات مالیاتی 

انسجام بیشتری یافته است و سیستم های مالیاتی نیز کارآمدتر شده اند.
وی با ذکر این مطلب که نظام مالیاتی سهم خود را در اقتصاد در مقایسه 
با سایر بخش ها به درستی ایفا کرده است، افزود: این در حالی است که سهم 

مالیات ها در درآمدهای دولت در سال آینده افزایش می یابد.
مع��اون وزی��ر امور اقتصادی و دارایی با تاکید بر این که رس��یدگی به 
پرونده ه��ای مالیات��ی در کوتاه تری��ن زمان ممکن انجام می ش��ود و زمان 
رسیدگی به آنها کاهش یافته است، گفت: درآمدهای مالیاتی بخش مهمی 
از تامین درآمدها نس��بت به درآمدهای نفتی، گمرکی، واگذاری دارایی ها و 

غیره را بر عهده دارند.
عسکری در بخش دیگری از سخنان خود اعلام کرد: با راه اندازی طرح 
جام��ع مالیات��ی، مودیان می توانند به پرونده ه��ای مالیاتی خود به صورت 

اینترنتی در زمان رسیدگی و بررسی دسترسی داشته باشند.
وی ادامه داد: در حال حاضر مودیان به پرونده های مالیاتی خود دسترسی 
ندارند اما با اجرای طرح جامع دسترسی به پرونده ها از هر نقطه ای امکان پذیر 

می شود و در آینده ابلاغ پرونده های مالیاتی الکترونیکی خواهد شد.

عسکری:
میزان معوقات مالیاتی

 10 هزار میلیارد تومان است


